
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 Side 1/2 

 
 
Besvarelse af spørgsmål nr. 1387 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg 
 
Hermed sendes besvarelse af spørgsmål nr. 1387 (Alm. del), som 
Folketingets Retsudvalg har stillet til justitsministeren den 25. september 
2023. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Mette Thiesen (DF). 
 
 
 
Peter Hummelgaard 
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Morten Holland Heide 

  

   
   
Folketinget  
Retsudvalget 
Christiansborg 
1240 København K 
DK Danmark  
  
   
   
 

 

Dato: 23. oktober 2023 
Kontor: Strafferetskontoret 
Sagsbeh: Rune Kistrup 
Sagsnr.: 2023-06214 
Dok.: 2992226 

Slotsholmsgade 10
1216 København K.

T +45 7226 8400

www.justitsministeriet.dk
jm@jm.dk

Offentligt
REU Alm.del - endeligt svar på spørgsmål 1387

Retsudvalget 2022-23 (2. samling)



 

 Side 2/2 

Spørgsmål nr. 1387 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg: 
 

”Hvor – om nogen steder – finder ministeren, at samtykkeloven 
kan være problematisk ift. at sikre, at der reelt har fundet en 
voldtægt sted?” 

 
Svar: 
 
Som jeg tilkendegav under min mundtlige besvarelse af spørgsmål nr. S 423 
den 19. april 2023, blev den samtykkebaserede voldtægtsbestemmelse 
udpeget som et anklagerfagligt fokusområde i januar 2021, fordi der var tale 
om en nykriminalisering. Det betyder, at Rigsadvokaten har fulgt 
anvendelsen af bestemmelsen tæt for at belyse, hvordan den anvendes i 
praksis.  
 
I Rigsadvokatens opsamling på det anklagerfaglige fokusområde om den 
samtykkebaserede voldtægtsbestemmelse konkluderer Rigsadvokaten bl.a., 
at der i retspraksis er sket en tilstrækkelig afklaring af bestemmelsens 
anvendelsesområde og rækkevidde. Det vil sige, at der er kommet klarhed 
over, hvornår en sag falder inden for det nykriminaliserede område.  
 
I den forbindelse fremhæver Rigsadvokaten, at gennemgangen af 
retspraksis viser, at hovedparten af voldtægtssagerne vedrører forhold, som 
også ville have været strafbare efter den tidligere voldtægtsbestemmelse. 
 
Rigsadvokaten konkluderer desuden, at bestemmelsen anvendes som 
forudsat i lovgivningen, herunder med hensyn til strafudmålingen. 
 
Jeg har med tilfredshed noteret mig Rigsadvokatens konklusioner. Men som 
jeg også tilkendegav under den mundtlige besvarelse af ovennævnte S-
spørgsmål, er anvendelsen af den samtykkebaserede voldtægtsbestemmelse 
selvsagt noget, som Justitsministeriet følger interesseret med i.  
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